
Verslag Gemeenteavond 27 november 2023
Aanwezig : ca. 25 gemeenteleden, inclusief kerkenraadsleden
Voorzitter a.i. : Henk de Graaf
Presentatie : Klaas Westerbeek (stuurgroeplid en afgevaardigde namens onze Gemeente)
Notulist : Frieda van Geest en David Bouman
Plaats : Paalmanhuis
Tijd : 20.00 uur – 21.30 uur

Agenda:
20.00 uur Welkom en opening Henk de Graaf
20.10 uur PowerPoint presentatie Samenwerkingsproces Klaas Westerbeek
20.35 uur Pauze
20.50 uur Stellen van vragen Klaas Westerbeek
21.30 uur Sluiting Henk de Graaf

1.       Welkom en opening
Henk de Graaf opent de avond en heet iedereen van harte welkom. Klaas Westerbeek, als 
lid van de Stuurgroep, zal de avond leiden. Speciaal verwelkomd wordt Bert Meijers die 
namens de Stuurgroep Liemerse Kerken als toehoorder aanwezig is.
De bedoeling is dat er vanavond meer duidelijkheid gegeven kan worden over de 
samenwerking tussen de Protestantse kerken in de Liemers, zodat er een besluit kan 
worden genomen in de eerste stap naar deze samenwerking. Kritische opmerkingen en 
aanbevelingen zijn van harte welkom.
Henk leest het gedicht “Een gemeente ben je” van Peter Rakhorst voor.

 
2.       Samenwerking De Liemerse Kerken

Klaas Westerbeek memoreert de gemeenteavond van vorig jaar. Daar is ook over dit 
onderwerp gesproken. Ook is er onlangs een artikel in de Gemeentebrief gepubliceerd..  
De stuurgroep heeft ca.19 keer vergaderd, nog buiten de moderaminavergaderingen om. 
Het is een proces dat al heel lang loopt, sinds 2013. Deze 10 jaar is nodig geweest om te 
komen tot een duidelijke stap, die nu hopelijk genomen gaat worden.
De volgende slides worden besproken.  

Vanaf 2017: verkenning naar behoefte meer samenwerking en in 2018 is er een 
intentieverklaring ondertekend voor Samenwerking
- Urgentie samenwerking door afnemende bestuurskracht en minder levend geld
- Doel: behoud 6 vitale geloofsgemeenschappen
- Brede samenwerking en elkaar beter leren kennen, acties en projecten
- Autonoom blijven, maar wel elkaar betrekken bij besluiten.
Lokaal willen we:
- Een plek om te vieren
- Een plek om te ontmoeten
- Een geloofsgemeenschap vormen per gemeente, zolang dat mogelijk is
Bestuurlijke samenwerking is nodig omdat:
- Er hogere eisen zijn vanuit kerk en maatschappij, die besturen steeds complexer 

maakt.  
- De aanwezige bestuurskracht minder wordt
- Professionele hulp vaak gewenst is en dit dan efficiënter ingezet kan worden. 

Concrete stappen die genomen zijn:
In juni 2021 stellen de moderamina een stuurgroep in, met een opdracht: “Verken hoe de 
bestuurskracht verbeterd kan worden”.
Er zijn zogenaamde proeftuinen gestart met de kerkrentmeesters en de diakenen om elkaar 
beter te leren kennen en te kijken waar men elkaar aan kan vullen.

De ervaringen van deze proeftuinen:
- Meer zicht op elkaars kerkzijn, wat is hun beleid, wat doen ze



- Meer zicht op wat we voor elkaar kunnen betekenen
- Op een aantal terreinen is lokaal veel kennis/kwaliteit aanwezig
- Professionele hulp wordt bij enkele kerken al gebruikt en kan helpen
- De sfeer in de sessies is goed, het onderling vertrouwen groeit. 

Advies van adviseur Jan Boer:
- Vorm een gezamenlijk college van kerkrentmeesters voor 4 gemeenten (Duiven, 

Didam, Lathum, Westervoort)
- Vorm een gezamenlijk college van diakenen voor 4 gemeenten
- Vorm een gezamenlijk college van Kerkrentmeesters voor 4 leden
- Blijf op Liemers niveau samenwerken
- Denk na over volgende stappen (bijvoorbeeld op termijn een gezamenlijke kerkenraad).

Zevenaar en Rijnwaarden fuseren tot één gemeente omdat de bestuurskracht van Rijnwaarden
tekort schoot. Doordat zij nu in dat proces zitten, zijn ze er op dit moment niet aan toe om op 
Liemers niveau samen te werken. Ze blijven echter wel met ons in gesprek en sluiten wellicht 
later aan.

3.       Vragen
De volgende vragen worden gesteld:
V: We hebben toch ook ambtsdragers nodig? Die mensen zijn essentieel!
A: De minimale samenstelling van de kerkenraad is zonder gemeenschappelijke colleges:

- 1 predikant
- 2 ouderlingen
- 2 ouderling-kerkrentmeesters (+1 kerkrentmeester)
- 2 diakenen (+1 diaconaal rentmeester)

Totaal 7 (+2)

Met gemeenschappelijke colleges:
- 1 predikant
- 2 ouderlingen
- 1 ouderling kerkrentmeester
- 1 diaken

Totaal 5 (4 ambtsdragers)

De lokale kerkenraden blijven bestaan en blijven eindverantwoordelijk, zoals ze nu 
functioneren. De voorstellen voor besluiten, zoals vastgelegd in de Kerkorde, worden in de 
gemeenschappelijke colleges besproken.
Vastgelegd in de Kerkorde:

- Vaststellen beleidsplan (diaconie en beheer)
- Vaststellen begroting(diaconie en beheer)
- Vaststellen jaarrekening(diaconie en beheer)
- Hoofdlijnen geldwerving (kerkbalans)
- Hoofdlijnen Beheer en beleid kerkgebouwen
- Belangrijke besluiten als werkgever
- Hoofdlijnen  Ledenadministratie
- Hoofdlijnen archief
- Hoofdlijnen verzekeringen

V: Kunnen de 4 kerken financieel zelfstandig blijven bestaan?
A: ja, dat is het doel van deze exercitie. De eigen vermogens of passiva blijven eigendom 
    van de individuele kerken. Mocht er een financieel probleem komen, dan staan we 
    samen sterker en uit solidariteit kunnen we elkaar helpen. Dat is nu echter nog niet
    aan de orde.

Wat is het vervolg richting 2024:
- Kerkenraden beraden zich, organiseren gemeenteberaden



- De 4 gemeenten werken gemeenschappelijke colleges verder uit
- Overeenkomst met de 4 gemeenten voorbereiden om start te maken met de 2 

gemeenschappelijke colleges
- Beoogd is om rond 1 januari 2024 een definitief besluit in de 4 gemeenten te nemen 

over de overeenkomst, die in februari 2024 wordt getekend.
- Zevenaar en Rijnwaarden gaan samen verder, we blijven met alle 6 gemeenten op 

Liemers niveau samenwerken en blijven samen nadenken over volgende stappen in de 
toekomst.

- Toch blijft het nog steeds belangrijk dat er in de plaatselijke kerkenraden menskracht 
wordt toegevoegd.

Het nadrukkelijk streven is 1 januari 2024 aan te houden, omdat er anders nog een jaar 
voorbij gaat. Met name voor Westervoort, is er dringend behoefte tot nadere samenwerking 
door het nijpend tekort aan menskracht.
Hierbij benadrukken Henk en Klaas de oproep aan de gemeenteleden om taken op zich te 
nemen. Er worden op dit moment mensen benaderd om taken in te vullen en er komt een 
overzicht van vacatures in de Gemeentebrief. 

V:”Compliment aan de mensen die hierbij betrokken zijn. Heel goed dat jullie hiermee
    bezig zijn!”
A: Dankjewel!
V: “Zijn er cijfers beschikbaar? Bijvoorbeeld hoeveel gemeenteleden, aantal predikanten, etc.”
A: De gemeenten die met KKA (Kantoor Kerkelijke Administratie) werken hebben dat zo 

beschikbaar, hier terplekke hebben we die niet, maar we kunnen dat waarschijnlijk boven 
water krijgen via de ledenadministratie.  

Klaas: “Graag willen we vanavond een uitspraak hoe de gemeente deze
  samenwerking ziet”.

V: Opmerking: “Je zegt steeds het moet goed bezinken, het kost tijd. Ik ben eerder bang dat 
het te traag gaat dan dat het te snel gaat. Want het gaat nu snel naar beneden met de 
kerk. We moeten niet teveel energie verloren laten gaan door teveel praten en vergaderen”.

A: Kerkordelijk zijn de landelijke kerken nog niet zover. Wij zijn de eersten die dit in deze
    vorm zo doen. Deze bestuursvorm moet ook door de landelijke kerk goed bevonden 
    worden. Maar de noodzaak wordt zeker gezien en daarom is de beoogde datum ook 1
    januari 2024. De tekst moet akkoord bevonden worden door het breed moderamen van de  

Classis. Dat zal even op zich laten wachten.(Inmiddels heeft de Classis toestemming 
gegeven).

    Hoe dan ook, we gaan wel vanaf 1 januari werken alsof dat akkoord er al is. Het gaat om de
    lokale gemeenten overeind te houden. Bernhard legt uit dat onze Diaconie nog voldoende
    menskracht heeft. We nemen nog onze eigen besluiten, maar leggen die nog wel voor aan
    het gezamenlijk college. De winst zit erin dat als op termijn hier nog maar 1 diaken is, we
    toch onze bemensing geborgd hebben en we ook van elkaar kunnen leren.
    Bernhard vertelt verder dat de diaconieën al veel samen doen. “Zo hebben we al
    gezamenlijke doelen waarvoor we collecteren. En we hebben al gezamenlijke projecten”. 
V: “Hoe gaat het met de ledenadministratie?”
A: Er is 1 proeftuinvergadering geweest over LRP (Ledenadministratie Protestantse kerk). 

Er is over gesproken om eventueel gezamenlijk een ledenadministratie te voeren, maar dit 
zal toch voorlopig een lokaal gebeuren zijn. 

V: “Zijn er al voordelen te noemen voor samenwerking met andere kerkrentmeestergroepen?”
A: Jan Henk schetst dat hij bezig is geweest met de restauratie van de kerk. Door dit met
    andere gemeentes te bespreken bleek er veel kennis aanwezig te zijn. Ook met zaken als
    veiligheid m.b.t. bv brandblussers blijkt, dat we veel kunnen winnen in de samenwerking.
    Naast dat het praktisch is, blijkt dat we ook veel plezier hebben van de samenwerking. Dit
    bleek ook tijdens de coronatijd, de samenwerking m.b.t. de videostreaming gaf veel 
    energie!
V: Vraag aan de voorzitter. “Op 1 januari 2024 stopt onze kerkrentmeester. We zoeken dus



dringend mensen die de taken over kunnen nemen van hem. Het KKA is ingeschakeld om 
bepaalde zaken over te nemen maar zij kunnen niet alles. De situatie is heel zorgelijk en 
een nieuwe penningmeester kan dit probleem ondervangen”.

A: Er is een lijst met taken gemaakt. Het is dus niet zozeer dat 1 persoon alle taken
    moet doen behorend bij een rol. We zoeken m.n. mensen die losse taken willen vervullen in 
    de hoop dat de werkzaamheden daarmee beter in te vullen zijn.

Tenslotte
De centrale vraag die we hier neergelegd hebben is: 
“We willen met 2 gezamenlijke colleges in de 4 gemeenten aan de slag. Zijn 
er mensen die daar een kritisch punt over hebben of aanbevelingen hebben?”
A: NEE!

Verder wordt nog gevraagd of er mensen zijn, die iets willen melden wat er nog meegenomen 
moet worden in de verdere ontwikkelingen van de samenwerking.  
Hier wordt negatief op geantwoord. Mocht iemand later nog iets willen aangeven, dan kan dat 
altijd aan de scriba worden gestuurd.

4.       Sluiting
Henk de Graaf dankt alle aanwezigen voor hun inbreng en sluit om 21.30 uur de 
Gemeenteavond af met lied 957 vers 1 en 4: “Zo lang wij ademhalen”.

David Bouman/Frieda van Geest 08-12-2023


